



الجمهورية العربية السورية
جامعة دمشق
كلية الحقوق - قسم القانون العام

تشكيل المحكمة الدستورية وأثرها في استقلال القضاء الدستوري

﴿ دراسة مقارنة ﴾

رسالة أُعدت لنيل درجة الماجستير في القانون العام

إعداد الطالب

أمجد سامي يوسف

إشراف الدكتورة

رنا علي حيدر

المدرس في كلية الحقوق الثالثة / فرع جامعة دمشق بالقيصرية

1445هـ - 2023م

ملخص الرسالة

تمارس المحاكم الدستورية دوراً مهماً ومؤثراً في المنظومات القانونية الوطنية يختلف عن الدور الذي تمارسه محاكم القضاء العادي أو الإداري؛ فهي المؤتمنة على كفالة احترام أحكام الدستور وضمان تطبيقه، وهي المرجعية الدستورية والقانونية العليا التي لا ينبغي أن يعلوها شيء، ولا يجوز أن يخالفها أحد، وهي الملاذ الأخير الذي يفترض أن يلجأ إليه كل من مست حقوقه الدستورية، وعجزت وسائل التقاضي العادية عن إنصافه؛ لذلك تحرص الدساتير على النص على هذه المحاكم وتكفل تنظيمها وطريقة تشكيلها وآلية اختيار أعضائها. ونتيجة لذلك نلاحظ اختلاف إجراءات اختيار أعضاء هذه المحاكم وطرائقها عن إجراءات اختيار القضاة الآخرين وطرائقها، فغالباً ما تختار الدول طرائق ومعايير، لتشكيل هذه المحاكم تضمن بوساطتها حيادية الجهة التي تختار أعضائها، وتسهم باختيار أفضل الأعضاء لها، وذلك في سبيل تعزيز ثقة الجمهور بعدالة القضاء الدستوري، وضمان حياده، واستقلال أعضائه.

إن دراسة الشروط الواجب توافرها في قضاة المحاكم الدستورية، وآلية اختيارهم، ومدة عضويتهم في المحكمة الدستورية، وأثر ذلك في استقلالها، أمر لم يلق كثيراً من الاهتمام والبحث والتفصيل لدى القانونيين، إذ إن أغلب الكتابات تعرضت لتشكيل المحكمة الدستورية بإيجاز في معرض دراسة القضاء الدستوري عموماً.

سيتم في هذه الرسالة التعرف إلى أثر تشكيل المحكمة الدستورية في استقلال القضاء الدستوري في القانون المقارن وفي الدساتير السورية المتعاقبة مع التركيز على الدستور النافذ لسنة 2012 والقانون الحالي للمحكمة الدستورية العليا رقم 7 لعام 2014. مع تقديم مقترحات من شأنها تعزيز استقلال القضاء الدستوري في الجمهورية العربية السورية انطلاقاً من تجارب الدول الديمقراطية الرائدة في هذا الشأن.

كلمات مفتاحية: الدستور . مبدأ سيادة القانون . مبدأ فصل السلطات . القضاء الدستوري . المحكمة الدستورية . استقلال القضاء .

Research Summary

Constitutional courts play an important and influential role in national legal systems that differ from the role played by ordinary or administrative courts. It is entrusted with ensuring respect for the provisions of the Constitution and ensuring its implementation. It is the supreme constitutional and legal reference that should not be superimposed by anything and no one may contradict it. It is also the last resort that is supposed to be used by all those whose constitutional rights have been affected and who have been unable to do justice by ordinary means of litigation. Therefore, the constitutions are keen to provide for these courts and guarantee their organization, the method of their formation, and the mechanism for selecting their members. As a result, we note that the procedures and methods for selecting the members of these courts are different from the procedures and methods for selecting other judges. States often choose methods and criteria for forming these courts through which they guarantee the impartiality of the party that chooses its members, and contribute to choosing the best members for it, in order to enhance public confidence in the fairness of the constitutional judiciary, and guarantee its impartiality and independence of its members.

The study of the conditions that must be met by the judges of the constitutional courts, the mechanism of their selection, the duration of their membership in the Constitutional Court, and the impact of this on its independence, is a matter that did not receive much attention, research, and detail among jurists, as most of the writings dealt with the formation of the Constitutional Court briefly in the context of studying the constitutional judiciary in general.. Through this thesis, the impact of the formation of the Constitutional Court on the independence of the constitutional judiciary will be identified in comparative law and in the successive Syrian constitutions, with a focus on the effective constitution of 2012 and the current law of the Supreme Constitutional Court No. 7 of 2014. With proposals that would strengthen the independence of the constitutional judiciary in the Republic. The Syrian Arab Republic based on the experiences of the leading democratic countries in this regard.

Keywords: *Constitution - Principle of the Rule of Law - Principle of Separation of Powers - Constitutional Judiciary - Constitutional Court - Independence of the Judiciary.*



Syrian Arab Republic
University of Damascus
Faculty of Law
Department of Public Law

**THE FORMATION OF THE CONSTITUTIONAL COURT AND
ITS IMPACT ON THE INDEPENDENCE OF THE
CONSTITUTIONAL JUDICIARY**
﴿ COMPARATIVE STUDY ﴾

A Thesis Prepared For Obtaining A Master's Degree In Public Law

Prepared by the student
Amjad Sami Yousef

Supervised by
Rana Ali Haidar

Teacher at the Third Faculty of Law
Damascus University Branch in Quneitra

2023 A.D

1445 A.H